
FLORIN VLAD, PREªEDINTELE VLAD GROUP:

“Restaurarea caselor vechi ne aduce
pânã la 2 milioane de euro anual”
“Cererea pentru reabilitarea locuinþelor monumente istorice este în creºtere”

“Cea mai mare provocare în restaurarea unei case vechi este sã îi redai
strãlucirea de odinioarã”

Reporter: Cum merg afacerile în
domeniul restaurãrilor de clãdiri
istorice?

Florin Vlad: Lucruri le merg
destul de bine ºi am sã vã dau un
exemplu. În 2007-2008, când toatã
lumea avea nevoie de constructori,
destul de mulþi oameni se îndrep-
tau cãtre piaþa rezidenþialã, iar pe
partea de restaurãri era nevoie de
oameni buni, de o echipã eficientã,
de meºteri calificaþi ºi verificaþi în
timp. Aceºti specialiºti trebuie sã
fie bine plãtiþi, manopera având o
pondere foarte mare raportat la
volumul total de cheltuieli, din ca-
uza faptului cã multe lucrãri sunt
realizate manual ºi nu mecanizat.
Dacã în 2002-2003, când am înce-

put sã þinem evidenþele, manopera
ajungea la circa 35-40%, acum
înseamnã 60-65% din cheltuielile
totale ale unei
investiþii. Costu-
rile cu manopera
sunt foarte mari
dacã þinem cont
de taxele pe muncã
de care ºtie toatã
lumea ºi este destul
de greu sã reziºti în
aceste condiþii. Preþu-
rile sunt destul de ridica-
te în piaþa de restaurãri, dar
nu preþul este cel care ne-a califi-
cat. În foarte puþine cazuri, am ob-
þinut un contract sau o licitaþie da-
toritã preþului. Înainte de toate, am

câºtigat o lucrare prin renumele pe
care ni l-am construit, prin calita-
t e a lu c r ãr i lor noast r e º i

k n o w - h o w - u l
pe care îl avem.
De asemenea,
avem ambiþia
sã terminãm to-

ate lucrãr i le pe
care le începem. O
lucrare începutã ºi

neterminatã este
un eºec pentru toatã

lumea. 95% dintre oa-
meni ºtiu sã facã lucruri,

însã doar 5% dintre ei ºtiu sã le ºi
termine. Acesta este unul dintre
subiectele discuþiilor pe care le am
cu colegii mei mai tineri, cãrora le

spun: “Învãþaþi sã terminaþi lucruri-
le!”. Un lucru fãcut ºi neterminat
nu are nicio valoare pentru nimeni.
Noi nu mergem la o casã veche sã
zidim, sã tencuim, sã tragem þevi,
sã punem becuri, cãzi etc. Trebuie
sã-i dãm clientului un produs fun-
cþional. El asta aºteaptã de la noi,
înainte de toate. Nu faci hidroizola-
þia unei case, pentru ca apoi sã pui
carton peste ea, ci o faci ca sã nu-i
intre omului apa în casã.

Timp de ani de zile am încercat sã
construiesc un brand. Toatã lumea
spune despre constructori cã sunt
neserioºi, cã cerem un leu ºi apoi
vrem trei, cã dãm un termen de o
lunã ºi terminãm lucrãrile dupã
douã luni. Eu vreau sã spun cã
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din cheltuielile totale ale

unei investiþii într-o

restaurare de casã veche

o reprezintã

manopera.

Abordarea proiectelor de restaurare a

imobilelor vechi este dominatã de un

nivel destul de mare de conservato-

rism, fiind folosite cantitãþi semnificati-

ve de beton ºi armãturã, ne-a declarat

Florin Vlad, preºedintele Vlad Group,

firmã specializatã în reabilitarea ºi con-

solidarea clãdirilor istorice. Domnia sa

ne-a explicat cã trebuie sã fie adoptate

noi tehnologii de consolidãri pe bazã

de fibrã de sticlã, carbon ºi rãºini, care

sunt mult mai potrivite pentru clãdirile

vechi.

Piaþa privatã de restaurãri este durã,

dar mult mai sãnãtoasã decât cea

publicã, din toate punctele de vedere,

susþine Florin Vlad, care aduce în discu-

þie costurile foarte mari cu manopera,

ce duc la creºterea preþurilor în piaþa

de restaurãri. Domnia sa a observat o

abordare tot mai profesionistã din par-

tea arhitecþilor, clienþii devenind mai

educaþi ºi cererea pentru restaurãrile

de case vechi având un trend pozitiv.

Preºedintele Vlad Group ne-a mai spus

cã instalarea crizei economice l-a ajutat

sã eficientizeze activitatea ºi producti-

vitatea firmei, chiar dacã a fost nevoit

sã scadã preþurile lucrãrilor.

"Cea mai mare mândrie

pentru mine este sã ºtiu cã

am restaurat o casã ºi cã

am adus-o cât mai

aproape de felul în care

arãta înainte".



lucrurile nu stau chiar aºa. Nu
înseamnã cã nu sunt solidar cu co-
legii mei de breaslã, dar trebuie sã
ne asumãm ºi eºecurile, pentru cã
lucrurile nu se vor ameliora pânã
nu ne schimbãm noi, constructorii.

Reporter: Mai avem experþi resta-
uratori în acest domeniu?

Florin Vlad: Încã avem specialiºti
în domeniul restaurãrilor de case
vechi. Avem oameni foarte pregã-
tiþi în piaþã care lucreazã bine cu
ipsosul, lemnul, dar, în schimb, nu
mai existã experþi mozaicari. Tre-
buie sã apreciez încercarea dom-
nului arhitect ªerban Sturdza de a
reînvia anumite meserii care au
dispãrut din domeniul construcþii-
lor. Chiar dacã numãrul specialiºti-
lor este în scãdere, avem mai mulþi
decât au þãrile occidentale. Din pã-
cate, mulþi oameni buni pleacã în
strãinãtate, dar este greu pentru ei
sã se integreze, pentru cã trebuie
sã înceapã totul de la zero, sã-ºi
creeze un nume ºi o reputaþie. Nu
trebuie sã ne plângem de lipsa ex-
perþilor restauratori. Problema este
în ce mãsurã suntem capabili sã
formãm buni specialiºti pentru
viitor. De exemplu, la Vlad Group
avem doi ipsosari calificaþi, dar foar-
te încãpãtânaþi ºi trebuie sã-i con-
ving sã mai coopteze încã un tânãr
pe care sã-l formeze. Me-
canizarea ºi eficienti-
zarea proceselor de
producþie a dus la
pierderea manu-
facturierilor. În
România secolu-
lui XXI, încã poþi
sã mergi o jumã-
t at e d e or ã c u
maºina într-o direc-
þie ºi sã ajungi în seco-
lul XIX.

Reporter: Câte monumente din
Bucureºti au fost restaurate co-
rect?

Florin Vlad: ªi eu mi-am pus ace-
astã întrebare. Nu pot sã vã spun
cifra exactã, dar remarc o tendinþã
de creºtere a calitãþii în timp a
acestor clãdiri istorice. A trecut lã-
comia crizei din 2008, iar oamenii
au început sã-ºi regândeascã siste-
mul de valori. Amintesc aici inve-
stiþia de la Hanul Gabroveni. Resta-
urarea Centrului Vechi din Bucu-
reºti a fost fãcutã în pripã ºi pentru
profit. Totuºi, aceastã zonã istoricã
s-a pãstrat ºi va trãi în continuare
mult timp de acum înainte ºi ca re-
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zultat al lãcomiei oamenilor care
au mers acolo sã facã bani. Putem
sã vorbim aici ºi despre clãdirile de
pe Calea Victoriei, acolo unde toa-
te sunt înghesuite ºi cât mai aproa-
pe de stradã. Lãcomia are uneori ºi
beneficii , dar când face “casã
bunã” cu prostia este bine sã te
fereºti de ea. În ultima vreme, a
apãrut un blocaj la nivelul institu-
þiilor statului din cauza activitãþii
tot mai intense a DNA ºi avem difi-
cultãþi în obþinerea unor aprobãri
care nu sunt extrem de importante,
pentru cã funcþionarilor le este tea-
mã sã mai semneze documente.

Reporter: Cu cât sporeºte valoa-
rea unui monument istoric dupã
restaurare?

Florin Vlad: Numai piaþa con-
strucþiilor poate sã ne spunã cu
exactitate cu cât creºte valoarea
unei astfel de clãdiri în urma resta-
urãrii. În trecut, când se vindeau
asemenea obiective, valoarea lor
de cumpãrare era datã doar de va-
loarea terenului din zonã, pentru
cã este mai scump sã reabilitezi o
clãdire decât sã faci una nouã. N-aº
putea sã spun cã valoarea unui
monument istoric se dubleazã sau
se tripleazã dupã restaurare. Înain-
te de toate, valoarea unei investiþii
este arãtatã de zonã. Am vãzut clã-
diri restaurate foarte bine, cum
este castelul Miclãuºeni, dar care
se aflã într-o zonã pustie.

Reporter: Cum a evoluat cererea
pentru restaurarea monumentelor
istorice?

Florin Vlad: Cererea pentru re-
staurãrile de case vechi este pe un
trend pozitiv. În anii 2000, când
am intrat eu pe piaþã, oamenii do-
reau ca totul sã fie nou ºi sclipitor

în casa lor. Cu trecerea timpului, ei
au înþeles cã este mai important
sã repari un lucru deteriorat din
casã ºi sã-i pãstrezi valoarea istori-
cã. Din acest punct de vedere, am
observat o abordare tot mai pro-
fesionistã din partea arhitecþilor,
iar clienþii au devenit mai educaþi.

Cel mai probabil, aceastã tendinþã
a fost înregistratã ca urmare a
contactului cu lumea exterioarã ºi
nu poate sã fie decât un lucru po-
zitiv. Eu sunt optimist ºi cred cã
avem capacitatea sã ne construim
o þarã de care sã fim mândri. Tre-
buie sã începem sã avem încrede-

re în noi. Când vom începe sã
gândim ca o comunitate ºi sã lu-
crãm ca o echipã, lucrurile vor
m e r g e a u t o m a t p e o c a l e
pozitivã.

Vã spuneam cã cererea pentru re-
staurãri este pe un trend ascen-
dent, iar criza economicã am consi-
derat-o un lucru necesar, pentru cã
nu mai aveam control pe preþuri.
Toatã lumea dorea sã cumpere, iar
criza a fost ca un duº rece. Pe mine
m-a ajutat aceastã crizã, deoarece
multã vreme am trãit în urmãtoa-
rea paradigmã: dacã vrei sã scazi
preþurile, trebuie sã devii eficient.
Am avut discuþii dese cu colegii
mei pentru identificarea unor solu-
þii ca sã devenim mai eficienþi, sã
scãdem preþurile ºi sã fim mai
competitivi în piaþã. La un moment
dat, am avut un client care avea un
buget limitat ºi atunci am riscat,
am scãzut preþurile ºi am învãþat cã
reducerea preþurilor te ajutã sã de-
vii eficient.

Reporter: Care sunt provocãrile
activitãþii din domeniul restaurãri-
lor de clãdiri istorice?

Florin Vlad: De exemplu, gãsim
arme destul de des în casele pe
care le restaurãm, uneori adevãra-
te arsenale. Înainte trebuia sã su-
nãm la Departamentul de Arme ºi
era un proces mai complicat. Însã
procedura de predare a acestor
arme s-a simplificat, iar acum su-
nãm la 112 ºi autoritãþile ºtiu ce
au de fãcut. O altã provocare este
cã în 99% din cazurile de restaura-
re a caselor , avem nevoie sã
schimbãm instalaþiile (þevi sau ca-
bluri alterate). Trebuie sã gãsim
soluþii pentru a nu deteriora lucra-
rea. Aceste operaþiuni sunt reali-
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zate de oameni calificaþi, cu expe-
rienþã, care ºtiu cum sã abordeze
o astfel de situaþie delicatã. O altã
provocare în procesul de restaura-
re a caselor vechi este coordona-
rea echipei care realizeazã lucra-
rea. De multe ori, clienþii abordea-
zã cu destulã superficialitate ele-
mentele de detaliu, de exemplu
poziþionarea prizelor, ºi se trezesc,
dupã finalizarea proiectului, cã
vor sã schimbe locul acestora. Din
acest punct de vedere, este im-
portant ca arhitectul sã atragã
atenþia clientului cu privire la
aceste tipuri de probleme. Din pã-
cate, avem puþini arhitecþi care sã
facã nu doar proiectul, ci ºi coor-
donarea acestuia în ansamblul
sãu. Doresc sã menþionez cã am
avut o colaborare excelentã cu o
echipã de arhitecþi italieni. Au fost
foarte meticuloºi în pregãtirea
proiectului ºi au tratat cu mare
atenþie chiar ºi partea de instalaþii
care nu este vizibilã, cea din spa-
tele pereþilor. Când am lucrat în
Germania, am observat cât de
îndoctrinaþi sunt nemþii când vine
vorba de o lucrare de construcþii.
Ei se pregãtesc foarte bine înainte
sã lucreze. Au învãþat cã un cui se
bate numai cu ciocanul ºi nu se
abat de la aceastã regulã. Noi,
românii, “ne descurcãm” - folosim
o piatrã, un patent, ce gãsim la

îndemânã. Cea mai mare provoca-
re în restaurarea unei case vechi
este sã îi redai strãlucirea de odi-
nioarã. Constructorii care vor sã-ºi
punã amprenta pe o astfel de lu-
crare fac o mare greºealã. Avem o
problemã de tradiþie naþionalã,
aºa cum spunea ºi istoricul Neagu
Djuvara: copiii distrug casele pãrin-
þilor. Cea mai mare mândrie pentru
mine este sã ºtiu cã am restaurat o

casã ºi cã am
adus-o cât mai
aproape de fe-

lul în care arãta
înainte.

R e p o r t e r :

Care sunt pro-
ble m e le c u
c ar e v ã c on-
fruntaþi în activitatea zilnicã?

Florin Vlad: Nu le-aº numi chiar
probleme. Atunci când lucrãm
mult în zonele centrale, ne este
foarte greu sã ne facem aprovizio-
narea. Am creat un sistem sãp-
tãmânal de programare a resurse-
lor, prin care am stabilit ce are fie-

care de fãcut. Dar, prin specificul
lucrãrilor, întotdeauna apar ºi lu-
cruri neprevãzute.

Tot ceea ce ºtiu despre casele
vechi am învãþat experimentând.
Am citit ºi literaturã de specialita-
te, dar experienþa proprie a fost
cea mai folositoare. În timp, am
remarcat cã am avut tendinþa sã
iau lângã mine oameni tineri,
care gândesc la fel ca mine ºi pe
care sã pot sã-i învãþ ceea ce ºtiu.
Odatã cu începerea crizei, am
încercat sã aduc o echipã de spe-
cialiºti în management care sã ne
ajute sã devenim mai eficienþi în
timpul programului de lucru. A
fost o experienþã destul de costi-
sitoare. În acea perioadã m-am
retras puþin din conducerea com-
paniei. Dupã trei luni, acei specia-
liºti au intrat în conflict cu toatã
lumea din firmã, iar angajaþii se
uniserã ca sã apere o “cetate ase-
diatã”. Am oprit experimentul în
momentul în care un client mi-a
atras atenþia cã aceastã idee pe
care am avut-o ne va pune socie-
tatea pe butuci. Am vãzut atunci
cã am lângã mine o echipã unitã
ºi pe care pot conta.

Reporter: Cum vã descurcaþi cu
legislaþia din domeniu ºi cu obþine-
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rea autorizaþiilor?
Florin Vlad: Lucrurile merg bine,

dar am avut ºi destule probleme.
Prima datã trebuie sã obþinem un
certificat de urbanism de la Primã-
rie, dupã care, în funcþie de cerin-
þele certificatului, e nevoie de obþi-
nerea unor avize. Apoi, urmeazã
realizarea proiectului, pentru a de-
termina dacã acea casã necesitã
sau nu consolidare. Toate aceste
documente se depun pentru obþi-
nerea autorizaþiei de construcþie.
În cazul nostru, avizul cel mai greu
de obþinut este cel de la Monu-
mente Istorice. Mai este dificil de
obþinut avizul de la Inspecþia Ge-
neralã de Stat în Construcþii (IGSC),
dar noi nu am avut probleme în
acest sens. În ultima vreme, am ob-
servat cã oamenii de acolo au
adoptat o atitudine mai flexibilã.
Existã întotdeauna temerea în pia-
þã cã aceste controale de la IGSIC,
Garda Financiarã ºi alte instituþii de
specialitate sunt menite sã-þi facã
rãu. Eu privesc lucrurile dintr-o altã
perspectivã, întrucât inspecþiile au
rolul sã-i ajute pe constructori sã-ºi
desfãºoare mai bine activitatea.
Cei care vin în control te privesc ca
pe infractorul numãrul unu, însã
eu le spun cã îi privesc ca pe niºte
colegi de muncã ºi cã nu putem
trãi unii fãrã alþii. Din acel moment,
inspectorii îºi schimbã oarecum
optica ºi devin conºtienþi cã trebu-

ie sã fie parteneri de dialog cu cei
pe care îi verificã. Noi, românii,
dãm mereu vina pe cei care iau
ºpãgi. Dãm vina pe cei de la primã-
rie, de la poliþie, din politicã, dar ui-
tãm cã noi i-am format în acest fel
ºi i-am obiºnuit sã ne cearã ºpagã.

Referitor la legislaþia din dome-
niu, eu o consider destul de
bunã. Din 2009, de când
s-a schimbat legea cu
z one le pr ot e jat e ,
av e m o si ng u r ã
comisie care este
responsabilã de su-
pravegherea acestor
z one. Este vorba
despre o comisie de la
Ministerul Culturii care
acordã avize pentru autorizaþii
de lucru în zonele protejate, care
includ ºi monumentele istorice.

Reporter: Care sunt principalele
probleme cu care vã confruntaþi în
cadrul procedurilor de licitaþii pu-
blice?

Florin Vlad: Una dintre grijile
mele, în aceastã piaþã de restaurãri
ale caselor vechi, este sã am acces
la proprietarul clãdirii respective ºi
sã ajung sã-l cunosc puþin înainte
de elaborarea ofertei pentru lucra-
rea propriu-zisã. În cadrul licitaþiilor
nu prea poþi sã realizezi o legãturã
personalizatã cu proprietarul casei
ºi nu îmi place sã lucrez în condiþiile
acestea. Preferãm sã lucrãm în an-

treprizã, pentru cã relaþia directã cu
clientul este esenþialã.

Reporter: Cum apreciaþi nivelul
de fiscalitate din þarã?

Florin Vlad: Taxele sunt foarte
mari mai ales pe muncã. La un cal-
cul rapid, dacã vrei sã-i dai unui an-
gajat un leu trebuie sã plãteºti încã

un leu la stat, iar acest lucru
înseamnã mult prea mult.

Nivelul de fiscalitate nu
m-ar deranja foarte
tare dacã toatã lu-
mea ºi-ar respecta
obligaþiile ºi ar plãti
taxele ºi impozitele

la stat.
Reporter: Care a fost

parcursul companiei Vlad
Group?

Florin Vlad: Pot sã vã spun, cu
toatã responsabilitatea, cã m-am
format ca inginer la BOG’ART. Aco-
lo am învãþat meserie. Am lucrat cu
ei din 1994 pânã în 2000. Am
plecat din poziþia de inginer ºef.
Atunci, mi-am zis cã este de datoria
mea sã încerc sã vãd dacã pot sã
fac ceva pe cont propriu. Am intrat
în piaþa de restaurãri de case vechi
printr-o întâmplare. Am avut un
mic contract pentru un avocat -
prima lucrare - ºi l-am finalizat cu
bine (o casã pe strada Andrei
Mureºan). Nu ºtiam nimic despre
aceastã piaþã. La BOG’ART reali-
zam, în principal, proiecte de biro-

uri sau bãnci. Cea mai frumoasã
parte a proiectului a fost când i-am
mãrturisit clientului cã nu ºtiam
cum va arãta casa la finalul lucrãri-
lor. Aºa a început povestea Vlad
Group. Ne-am axat pe piaþa aceasta
de restaurãri , reabilitãri , con-
solidãri de case vechi. Am intuit o
niºã ºi am remarcat cã modul de
abordare a acestor lucrãri era ur-
mãtorul: o echipã fãcea partea de
consolidare, apoi veneau alþi an-
treprenori de specialitate pe par-
tea de finisaje de lux. De multe ori,
rãul era deja fãcut ºi noi nu mai
aveam ce sã restaurãm.

Am avut o discuþie cu colegii mei,
inginerii proiectanþi de rezistenþã,
ºi am constatat cã avem, în piaþã, o
tendinþã sã exagerãm nivelul de
asigurare a caselor. Nu discut aici
de proiectele noi, vorbesc de case-
le vechi. Totodatã, existã un nivel
destul de mare de conservatorism
în abordarea proiectelor de restau-
rare a clãdirilor vechi. Toatã lumea
foloseºte numai betoane, numai
armãturi, care nu prea sunt com-
patibile cu casele vechi. ªtiu cã
tehnologiile noi de consolidãri pe
bazã de fibrã de sticlã, carbon ºi
rãºini, sunt, într-adevãr, destul de
scumpe, dar dacã nu începem sã le
implementãm nu se vor ieftini ni-
ciodatã. Aceste tehnologii sunt
mult mai potrivite pentru clãdirile
vechi. Vã spuneam cã am intrat din
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întâmplare pe aceastã piaþã de res-
taurãri, dar, dupã ce am fãcut acest
pas, a început sã-mi placã ºi am
învãþat un lucru esenþial. Fiecare
casã veche este ca un om care îþi
spune o poveste ºi cel mai impor-
tant lucru pe care trebuie sã-l faci
când lucrezi la o restaurare de clã-
dire veche este sã-i asculþi poves-
tea. Dacã nu-i asculþi povestea,
casa nu te lasã s-o termini sau riºti
sã iasã ceva ce nu þi-ai dorit. Astfel,
pierzi esenþa ºi personalitatea
casei. Este lucrul cel mai important
pe care l-am învãþat eu de la case.

Reporter: Care sunt cele mai
mari proiecte pe care le-aþi restau-
rat?

Florin Vlad: Nu pot sã spun cã
avem proiecte mari de restaurare.
Noi am lucrat strict în piaþa privatã,
mai mult pe domeniul rezidenþial.
Nu am avut proiecte de anvergurã
la nivel naþional, investiþii publice,
bugetare etc. Este o lume în care
nu am intrat. Am avut tentative în
primii ani, dar am gãsit acolo ceva
care m-a deranjat. Nu mi-a plãcut
ideea cã nimeni nu era interesat de
calitatea lucrãrilor, ci erau interesaþi
mai mult de partea financiarã ºi de
comisioanele pe care le puteau pri-
mi în urma proiectelor. Din acest
punct de vedere, eu nu am fãcut ºi
nu fac politica subantreprenorilor,
nici pe cea a furnizorilor de servicii,
ci pe cea a clienþilor. Piaþa privatã
de restaurãri este durã, dar mult
mai sãnãtoasã, din toate punctele
de vedere. Mã mândresc cu un
proiect realizat pe strada Romulus.
Am lucrat acolo cu domnul arhi-
tect ªerban Sturdza, fiind primul
nostru proiect împreunã. A fost o
provocare pentru noi, pentru cã
beneficiarul a permis ºi a dorit sã
redea casei strãlucirea de odinioa-
rã, iar rezultatul a fost unul deose-
bit de frumos. O altã casã la care
am lucrat a fost pe strada Budiºtea-
nu, fiind premiatã de Ordinul Arhi-
tecþilor din România cu locul I, la
Anuala din 2012. Încã o casã care
îmi este foarte dragã se aflã pe
strada Demetriade, lângã ambasa-
da germanã, în apropiere de statu-
ia Aviatorilor.

Reporter: Ce lucrãri de restaura-
re aveþi în derulare?

Florin Vlad: La ora actualã, avem
trei lucrãri mari în desfãºurare. Una
dintre case este pe strada Turnescu,
la numãrul 1A ºi a aparþinut princi-
pelui Nicolae. O altã lucrare - o
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casã veche, în stil maur - este pe
strada Andrei Mureºan ºi , de
curând, am început reamenajarea
hotelului Capitol. Deºi nu este mo-
nument istoric, imobilul este situat
într-o zonã protejatã, iar abordarea
este aceeaºi. Nu avem foarte mulþi
oameni, ca sã ne permitem sã con-
tractãm multe lucrãri. La genul
acesta de proiecte, nivelul de cali-
tate este esenþial ºi este singurul
lucru care ne menþine pe piaþã.

Reporter: Ce cifrã de afaceri înre-
gistreazã compania?

Florin Vlad: Cifra de afaceri a
Vlad Group a fost mereu în interva-
lul 1-2 milioane de euro. Am înre-
gistrat o tendinþã de scãdere a afa-
cerilor odatã cu venirea crizei, dar
din 2012 am început sã ne redre-
sãm.

Reporter: Cum aþi reuºit sã re-
zistaþi pe piaþã în perioada de cri-
zã?

Florin Vlad: Primul lucru pe care
l-am fãcut a fost sã nu scad salarii-
le, ceea ce m-a ajutat sã-mi sortez
echipa de lucru, pentru cã am evi-
tat plecarea oamenilor buni. În
momentul în care scazi salariile, îþi
pleacã specialiºtii ºi este un feno-
men normal. Cu riscul de a pierde
bani, nu am scãzut salariile. Nu s-a
pus problema sã nu putem concu-
ra cu alte firme româneºti la nivelul
acordãrii remuneraþiilor, dar nu am
fi avut nicio ºansã în lupta cu com-
paniile strãine. La începutul crizei,
am angajat doi tineri pe lângã fie-
care meseriaº pe care îl aveam, ca
sã fie formaþi ºi sã devinã oameni
de bazã în cadrul firmei. Miºcarea a
avut succes, chiar dacã am avut ºi
cazuri în care unii experþi au plecat
de la noi. În acea perioadã, angaja-
þii veneau la mine sã-mi cearã ade-
verinþe de salariaþi ca sã îºi ia credi-
te de la bancã. Eu le-am propus
sã-ºi creeze un fond în interiorul
firmei (un fel de CAR), la care sã co-
tizeze fiecare ºi prin care sã ia
împrumuturi fãrã sã mai plãteascã
dobânzile pe care le-ar fi plãtit la
bancã. În total, prin acest fond s-au
rulat aproximativ 17 miliarde de lei
vechi, bani care ar fi plecat din bu-
zunarele lor, dacã nu se uneau
pentru aceastã iniþiativã. Eu am
stat deoparte, i-am lãsat sã se or-
ganizeze cum au dorit, iar ideea a
funcþionat foarte bine, întrucât am
vãzut angajaþi care au reuºit sã-ºi
cumpere case sau maºini. În acest
fel, oamenii mei au reuºit sã se soli-

darizeze.
Reporter: Câþi angajaþi aþi avut

înainte de crizã ºi câþi aveþi acum?
Florin Vlad: Am intrat în crizã cu

120 de angajaþi permanenþi ºi
acum suntem 67, dar aceºtia sunt
oameni pe care ºtiu cã mã pot baza
în orice moment.

Reporter: Aþi accesat fonduri eu-
ropene pentru lucrãrile dumnea-
voastrã?

Florin Vlad: Pentru lucrãrile de
restaurare nu am luat bani europeni,
dar am avut o tentativã sã deschid
câteva ateliere cu finanþare euro-
peanã. Am renunþat la idee dupã
ce am vãzut care era nivelul biro-
craþiei pentru un astfel de proces.

Reporter: Aþi avut lucrãri ºi în
afara þãrii?

Florin Vlad: Am avut un mic pro-
iect, în sensul cã am trimis o echipã
de oameni sã lucreze pentru un
client. Am fost contactaþi din Ger-
mania pentru o restaurare, dar ar fi
trebuit sã lucrãm prin intermediari.
Activitatea noastrã este mai mult
în Bucureºti, mai puþin în restul þã-
rii ºi strãinãtate. Însã, dacã vom fi
contactaþi pentru o lucrare în afarã,
vom lua în calcul orice propunere
de acest fel. Coordonarea este cel
mai important aspect de care tre-
buie sã þinem cont în desfãºurarea
unei lucrãri de restaurare.
În Bucureºti avem de-
pozitele centrale ale
firmei, atelierele de
producþie pentru
lemn, piatrã ºi me-
tal, un serviciu de
mecanizare care
cuprinde 9 maºini
ºi utilaje de mici di-
mensiuni. Nu suntem
o societate mare ºi nici
nu þintim sã ajungem în
acel punct.

Reporter: Care este strategia de
dezvoltare a companiei?

Florin Vlad: Nu ne gândim nea-
pãrat la dezvoltare, ci mai degrabã
la continuitate. În prezent, am
ajuns la etapa în care am realizat cã
firma trebuie sã existe ºi dupã ce
mã voi retrage de la conducere ºi
vom face schimbul de generaþii.
Afacerea noastrã a cãpãtat o anu-
mitã personalitate care meritã sã
fie menþinutã în piaþa aceasta de
restaurãri.

Reporter: Vã mulþumesc!
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